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Presentation of the issue  
 
The articles that have been given for publication are all part of the specialty of 

the journal and present high quality work. That said, the RMDE particularly publishes 
articles which undeniably make an original contribution to knowledge and which, 
while accounting for research, integrate solid elements both theoretical and 
practical. As a result, authors were asked to modify (rewrite in a few cases) and 
repeatedly revise their texts, to arrive at a thematic issue of uniform quality. It will be 
up to the readership to judge it.  

The articles are presented in the order according to the specialty of the journal, 
law, economics and politics 

As for the articles of law, three of between the articulate around family law, 
such as criminal protection of the family, Marriage of a muslim woman to a non-
muslim, arbitration in order to safeguard the conjugal link; While an article, on 
another field, emphasizes the obstacles to the criminal responsibility of doctors. Other 
articles show the importance of arbitration, on the one hand, in  settlement of stock 
market disputes and, on the other hand, with regard to the authority for the control 
of posts and electronic communications and, finally, on the effectiveness of the 
arbitration agreement in franchise disputes. Another article, based on a empirical 
study, deals with the legal implications of the abuses of the liquidator. In public law, 
two articles relate to public markets: one on unanswered enrichment without cause, 
while the other on the support and improvement of the competitiveness of small and 
medium -sized enterprises, and finally, another study highlights the thorny problem 
of illicit constructions. 

As for the economic dimension, the different articles are articulated on 
different questions. This is the case with the various customs control procedures for 
the granting of the status of approved economic operator, the problem of the 
financing of SMEs, the standard study of the impact of the fiscal and monetary policy 
on economic growth, the Role of electronic payment methods and channels in the 
promotion of financial inclusion, and, finally, the Euro-Mediterranean agreement as 
a tool for promoting exports. 

The number ends with an article in the field of political science. Its author 
shows, in this study, the crisis of the Muslim minority in Myanmar, the "Rohingya. 

In addition, we want to thank here the members of the RMDE editorial 
committee who gave us their confidence and help their preparation for this issue. 
Likewise, we want to finish sincerely thank the Directorate General for Scientific 
Research and Technological Development, particularly the management of the ASJP, 
for its considerable efforts, its availability and for its invaluable support for the 
promotion of scientific research. 

                                                                                                                                                                        
                                                                                Pr. Djilali TCHOUAR 

                                                                               Editor-in-Chief of the MRLE 



 

Présentation du numéro 
 

 

Les articles qui ont été remis pour publication s’inscrivent tous dans le cadre de 

la spécialité de la revue et présentent des travaux de grande qualité. Ceci dit, la RMDE 

publie particulièrement des articles qui apportent indéniablement une contribution 

originale à la connaissance et qui, tout en rendant compte d’une recherche, intègrent 

de solides éléments tant théoriques que pratiques. C’est pourquoi les auteurs se sont 

soumis volontiers aux demandes de modifications (majeure dans certains cas) et de 

révisions successives requises pour arriver à un numéro thématique de qualité uniforme. 

Il reviendra au lectorat d’en juger. 

Les articles sont ordonnés selon la structure du programme de la spécialité de la 

revue, droit, économie et politique. 

Pour ce qui est des articles du droit, trois d’entre eux s’articulent autour du droit 

de la famille, tels que la protection pénale de la famille, le mariage pour disparité de 

culte, l’arbitrage afin de sauvegarder le lien conjugal, alors qu’un article, sur un autre 

terrain, met l’accent sur les obstacles à la responsabilité pénale des médecins. D’autres 

articles montrent l’importance de l’arbitrage, d’une part, en matière de règlement des 

litiges boursiers et, d’autre part, en ce qui concerne l’autorité de contrôle des postes et 

des communications électroniques et, enfin, sur l’effectivité de la convention d’arbitrage 

dans les litiges de franchise. Un autre article, en s’appuyant sur une étude empirique, 

traite les implications juridiques des dérives du liquidateur. En droit public, deux articles portent sur 
les marchés publics: l’un sur l’enrichissement sans cause, tandis que l’autre sur le soutien et 
l’amélioration de la compétitivité des petites et moyennes entreprises, et enfin, une autre étude 
souligne l’épineux problème des constructions illicites.  

Dans le domaine économique, les différents articles s’articlent sur des questions 

d’ordre différent. Ainsi en est-il  des différentes procédures de contrôle douanier pour l'octroi 

du statut d'opérateur économique agréé, la problématique du financement des PME, l’étude 
standard de l'impact de la politique budgétaire et monétaire sur la croissance économique, le rôle des 
canaux de paiement électronique dans la promotion du financement financier, et, enfin, l'accord euro-
méditerranéen comme outil de promotion des exportations. 

Le numéro s’achève par un article dans le domaine de la science politique. Son 

auteur montre, dans un article empirique, la crise de la minorité musulmane Myanmar 
Rohingya.  

Par ailleurs, nous voulons ici remercier les membres du Comité de rédaction et 

d’évaluation de la RMDE qui nous ont accordé leur confiance et leur aide dans la 

préparation de ce numéro. De même, nous voulons pour terminer remercier sincèrement 

la direction générale de la recherche scientifique et du développement technologique, 

particulièrement la direction de l’ASJP, pour ses efforts considérables, sa disponibilité 

et pour son soutien inestimable quant à la promotion de la recherche scientifique. 
 

      

                                                                               Pr. Djilali TCHOUAR 
       Rédacteur en chef de la RMDE 
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